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SKUPSTINI CRNE GORE

Na osnovu clana 69 stav 2 Poslovnika Skupstine Crne Gore, Odbor za ekonomiju, finansije i
budzet, sa 38. sjednice, odrzane 19, 26. i 28. novembra 2024. godine, podnosi

izvjeStaj
razmatranju PREDLOGA ZAKONA O POTROSACKIM KREDITIMA

U m^odnom obrazlozenju, predstavnica predlagaca zakona ukazala je da je osnovni razlog za
predlaganje novog Zakona o potrosackim kreditima transponovanje odredbi Direktive 2014/17/EU o

ugovorima o potrosackim kreditima koji se odnose na stambene i druge nepokretnosti, a koja sadrzi
znacajna unapredenja u odnosu na direktivu iz 2008. godine, kao i da ovim zakonom nijesu obuhvaceni
samo stambeni vec i svi drugi potrosacki krediti. Iscakla je da je usvajanje ovog zakona znacajno za PP

Zasdta potrosaca i zdravlja, u procesu pristupanja Cme Gore u EU, a u kontekstu ispunjavanja
prvog zavrsnog mjerila koje se odnosi na zasdtu ekonomskih interesa potrosaca. Saopsdla je da je u toku
izrade teksta zakona ostvarena saradnja sa Centralnom bankom Crne Gore (CBCG) i prihvacena njihova
inicijadva za propisivanje najvise dozvoljene efekdvne kamatne stope na potrosacke kredite u cilju zasdte
standarda potrosaca.

Odbor se, izmedu ostalog, upoznao da se predlozenim rjesenjima; ukidaju naknade za troskovc
pnjcvremene otplate stambenih kredita i troskovi obrade ovih kredita; uvodi obaveza procjene kreditne
sposobnosd potrosaca i obaveza kreditora da prad kreditnu sposobnost potrosaca; definisu osnovna
pravila procjene vrijednosd nepokremosd koja se uzima u obzir prilikom procjene kreditne sposobnosd
potrosaca, sto do sada nije bio slucaj; i dr. Zadm, prvi put se ureduju uslovi za rad kreditnih posrednika
za stambena kredidranja i regulise pitanje odgovomosd, a primjenom zakona prestace da vaze odredbe
o potrosackom kreditiranju iz Zakona o zasdd potrosaca - korisnika finansijskih usluga.

Na sugesdju predstavnika predlagaca zakona, u skladu sa clanom 67 stav 4 Poslovnika Skupstine
Crne Gore, sjednici su prisustvovali predstavnici CBCG-a, koji su saopstili da je CBCG u toku godinc
sistemski posmatrala pitanje potrosackih kredita i shodno tome, pocetkom tekuce godine, pokrenula
incijadvu sa bankama za snizavanje kamatnih stopa za gradane, koja je sprovedena. Zadm, da je uradena
informadvna lista ponuda potrosackih kredita koja je dostupna na internet stranici CBCG, sa detaljnim
podacim za osam vrsta kredita koji se nude potrosacima. Upoznali su poslanike da je na predlog CBCG
prihvaceno da se zakonom definise da najvisa kamatna stopa ne smije bid veca od prosjecne ponderisane
efekdvne kamatne stope na stanje svih potrosackih kredita upisanih u Kreditni registar Centralne banke
do kraja odredenog kvartala, uvecane za 100%. Istaknuto je da ce, u cilju zasdte potrosaca, CBCG kroz
superviziju pnmjene zakona, pradd kretanje svih kreditora i nece dozvolid da se zbog ukidanja odredeniir
nakiiada neopravdano povecavaju kamame stope. Iskazano je misljenje da ce ova rjesenja imad udcaja i
na mikrokredine finansijske insdtucije (MFI) uz ocekivanje da ce MFI prilagodid poslovanje priblizno
trzisnim uslovima, umjesto da utvrdivanjem ekstremno visokih kamatnih stopa obezbjeduju profit.

Takode, shodno clanu 67 stav 4 Poslovnika Skupsdne, a u skladu sa iskazanim interesovanjem,
sjednici su prisustvovali i predstavnici: Privredne komore Crne Gore, Americke privredne komore u
Crnoj Gori, Savjeta stranih invesdtora u Cmoj Gori i NVO „Akcija za socijalnu pravdu“. Gosd su
ucestvovali u raspravi i iskazali podijeljena misljenja u pogledu predlozenih zakonskih rjesenja.
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S jedne strane, ocijenjeno je da je ovaj 2akon potreban Crnoj Gori i da ima dosta mehamzama
zastite potrosaca, ali da postoji zabtinutost da odredena rjesenja mogu ugrozita MFI sektor. Ukazali
na cinjenicu da reguladva EU na kojoj se bazira zakon ne zabranjuje naplatu naknade niti obavezuje
definisanje maksimalnih kamatnih stopa. Iskazana je zabrinutost oko zastite konkurencije na trzistu, ali
da je razumljiva bojazan regulatora i gradana oko visine kamatnih stopa. Zamjerili su na transparentnost
donosenja propisa, posebno clana 52 zakona, jer zainteresovane strane nijesu imale priliku da o istom
diskutuju prilikom pripreme teksta. Predlozeno je, izmedu ostalog, da se sagleda mogucnost razdvajanja
sektora MFI od bankarskog kod primjene odredenih odredbi, smatrajuci da ce bid najvise pogoden jer

je jedini izvor prihoda kamata na kredite, a klijenri su dominantno gradani koji nemaju pristup
bankarskom sektoru.

Medutim, predstavnica NVO je bila misljenja da prediog zakona ne stiti potrosace u dovoljnoj
mjeri jer ostavlja veliki prostor za potencijalni enormni rast kamatnih stopa, jer je vec sada ponderisana
efekdvna kamatna stopa 8% uz zakonsku mogucnost da se duplira i sugerisala je poslanicima da djeluju
amandmanski na tu odredbu propisa. Saopsdla je podatke prema kojima je 9 banaka za period od 2020.
godine do septembra 2024. godine platilo 65,5 miliona eura poreza na dobit, a ostvarilo 307 miliona eura
dobid, od kojih su 4 banke isplatile 104 miliona eura dividende. Postavila je pitanje na koji nacin CBCG
planira da kontrolise banke da li uvecavaju kamatne stope, tj. da li CBCG vec ima strategiju za to.

Tokom rasprave, ocijenjeno je pozidvnim namjera koja se zeli posdci ovim zakonom i podrzano
uvodenje veceg stepena informisanosd potrosaca i dodatnih obaveza kreditora za rano prepoznavanje
mogucih poteskoca potrosaca u placanju i intezivnija komunikacija sa njima. U odnosu na organicavanje
kamatne stope i ukidanje troskova za obradu kxedita poslanici su imali razlicita videnja o potencijalnim
efekdma dh odredbi.

Pojedim poslanici su ukazali da ogranicavanje kamatne stope nije administradvno vec zavisi od
ponude i traznje, pa su misljenja da predlozena rjesenja idu u pravcu zasdte gradana i da ce bid odredenih
efekata na MFI sektor ali da ocekuju da to nece ugroziti konkurenciju nid potrosace u tom sektoru.

Medutim, bilo je i misljenje da zakon ima dominantno udcaj na MFI te da postoji veliki rizik da
ce se ugrozid poslovanje ove grane a da u takvim slucajevima kranje posljedice padaju na teret gradana.
Konstatovali su da ogranicavanje kamame stope u praksi znaci da ne moze bid veca od 15,5%, pa ih je
interesovalo koji je procenat kredita sa kamatnom stopom vecom od 15,5%. Ukoliko se MFT ugrozi,
ocijcnili su da bi oko 15-20 hiljada kiijenata izgubilo izvor kredidranja jer ovi kljiend ne bi mogli da
uzimaju kredite u bankama. Ukazali su na potrebu da se razmisli da li se ovim rjesenjem vise dobija, jer
ipak ne udce na bankarski sektor u ovom trenutku, ili vise gubi jer moze imad negadvne posljedice na
potrosace u MFI sektoru, a namjera zakona je zasdta potrosaca.

Saopkeno je da CBCG u izvjestajima predstavlja podatke o ponderisanoj efekdvnoj kamatnoj
stopi posebno za bankarski sektor, a posebno za MFI sektor, pa je postavljeno pitanje da li se mogu u
zakonu defmisad odredbe na nacin da postoje dvije ogranicavajuce kamatne stope, jedna za bankarski i
druga za MFI sektor.

Takode, tokom rasprave, sugerisano je da se detaljnije preispita definicija potrosaca kako se ne
bi desile nedoumice u praksi, kao i da se pojasni potrosacima da je naknada za obradu kredita ukinuta
samo za stambene kredite.

Odbor je, nakon izjasnjavanja, sa sedam glasova „za“ odlucio da predlozi Skupsdni da usvoji
Prediog zakona o potrosackim kredidma.

su

im

Za izvjesdoca Odbora na sjednici Skupsdne odredena je poslanica Sladana Kaluderovic.
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